

## КОЛОНКА ГЛАВНОГО РЕДАКТОРА

Ежегодный сборник Гуманитарного института Санкт-Петербургского политехнического университета Петра Великого (СПбПУ) «Вопросы методики преподавания в вузе» выходит в преддверии своего 20-летия, и можно без преувеличения сказать, что за эти годы он сыграл заметную роль в развитии профессионального образования. Его отличительной особенностью является стремление представить разные мнения опытных и начинающих исследователей учебного процесса, осветить теоретические и прикладные аспекты методики преподавания различных вузовских дисциплин. Отрадно отметить, что в каждом выпуске публикуются не только университетские преподаватели, но также аспиранты и магистранты, для которых сборник открывает путь в науку.



Решением Ученого Совета Гуманитарного института СПбПУ одобрено изменение издательской политики, формата и периодичности издания: наш ежегодник, сохраняя привычное название, становится журналом, и будет выходить четыре раза в год. Этот важный шаг – один из многих на пути к включению в Перечень ВАК.

Именно этим курсом мы намерены идти с новой редколлегией издания, в которую приглашены признанные ученые и практики методики преподавания в высшей школе.

Все рубрики нашего издания сохраняются, и будут актуализироваться на страницах журнала по мере поступления соответствующих статей. Первый выпуск нового формата содержит две рубрики: «Теория и методика профессионального образования» и «Лингводидактический форум». Значительная часть статей является продолжением тезисов международной методической школы-конференции «Инновационные идеи и подходы к интегрированному обучению иностранным языкам и профессиональным дисциплинам в системе высшего образования», успешно проведенной в Гуманитарном институте СПбПУ 27–30 марта 2017 г. Лучшие тезисы наших коллег составили основу данного выпуска.

Пожелаем нашему обновленному журналу, дальнейших успехов в распространении инновационных методических идей и скорейшего повышения его статуса.

Благодарим всех авторов, которые пристально следят за развитием высшего образования и стремятся поделиться своими наблюдениями. Помните, что Ваше участие для нас очень важно, мы ценим и уважаем Ваше мнение.

*Главный редактор,  
член-корреспондент Российской Академии Образования,  
директор Гуманитарного института СПбПУ*

***Н.И. Алмазова***

## CHIEF EDITOR'S INTRODUCTION



The annual collection of the Institute of Humanities at Peter the Great St. Petersburg Polytechnic University (SPbPU) «Teaching Methodology in Higher Education» comes out on the eve of its 20th anniversary, and it can be said without exaggeration that over the years it has played a significant role in the development of professional education. Its distinctive feature is the desire to present various opinions of experienced and beginning researchers of the educational process, to highlight theoretical and applied aspects of teaching methodology of various university disciplines. It is gratifying to note that not only university teachers are published in each issue, but also postgraduate and undergraduate students, for whom the collection opens the way to science.

The Academic Council of SPbPU Institute of Humanities has approved the change in the publishing policy, the format and periodicity of the publication: our yearbook, with the same name, has become a journal that will be published four times a year. This important step is one of the many on the way to being included in the list of high quality reviewed magazines determined by the State Commission for Academic Degrees and Titles (the «VAK» list). It is this course that we intend to follow with the new editorial board of the journal, which includes recognized scientists in the field of teaching methodology in higher education.

All the headings of our journal remain and will be updated in the magazine as soon as the relevant articles are received. The first issue of the new format contains two headings: «Theory and methodology of professional education» and «Linguistic didactic forum». A significant part of the articles included in the journal is the extension of the talk abstracts noted at the international methodological school-conference «Innovative ideas and approaches to the integrated learning of foreign languages and professional disciplines in higher education», which was successfully held at the SPbPU Institute of Humanities on March 27–30, 2017. The best abstracts of our colleagues form the basis of this issue.

We wish our journal, which is now experiencing its second birth, further success in spreading innovative methodological ideas and the speedy rise in its status.

We are thankful to all the authors who closely follow the development of higher education and are eager to share their observations. Remember that your participation is very important for us, we appreciate and respect your opinion.

*Chief Editor,  
Associate Member of the Russian Academy of Education  
Director of the SPbPU Institute of Humanities  
Nadezhda I. Almazova*